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MOCIÓ DEL GRUP MUNICIPAL VEÏNS PER RUBÍ (VR) PER LA COLꞏLABORACIÓ 
ENTRE ADMINISTRACIONS PER LA MODIFICACIÓ DE LES LÍNIES 
ELÈCTRIQUES D’ALTA TENSIÓ QUE PASSEN PEL NUCLI URBÀ DE RUBÍ 

 

VEÏNS PER RUBÍ (VR) 

 

El Grup Municipal Veïns per Rubí, d’acord amb el que estableix l’article 13 del 
Reglament Orgànic Municipal, presenta la següent moció per a la seva votació i 
possible adopció al Ple de l’Ajuntament de Rubí. 

 

EXPOSICIÓ DE MOTIUS 

 

La situació geogràfica de Rubí respecte a l’Àrea Metropolitana de Barcelona, ha 
suposat que sigui un punt estratègic en la distribució de l’electricitat a Catalunya. 
Aquest fet, i la presència de dues subestacions elèctriques a Can Jardí i a Can Pi de 
Vilaroch, fan que Rubí suporti des de fa molts anys un nombre molt elevat de línies de 
mitja, d’alta tensió i de molt alta tensió (MAT), gran part d’elles de pas pel nostre 
municipi. 

Aquesta situació suposa un risc per la salut de les persones i el territori: 

Està demostrat per diferents estudis científics, que una exposició continuada als 
camps electromagnètics comporta un risc potencial sobre la salut de les persones, i 
que pot ser causa de greus malalties. Podem citar com a exemple un dels estudis més 
rellevants realitzat per l’Institut Karolinska d’Estocolm, que va analitzar els casos de 
càncer en una població de més de quatre-centes mil persones que vivien a menys de 
300 metres d’una línia d’alta tensió durant 25 anys: segons aquest informe, els nens 
que viuen en habitatges exposats a radiacions electromagnètiques de 0,3 microteslas, 
tenen quatre vegades més risc de contraure leucèmia, respecte a una població de 
referència no exposada. En el cas dels adults, també es produeix una major 
incidència.  

A més, cal recordar el risc d’accidents vinculats a les línies elèctriques que passen per 
zones poblades, els quals van provocar diferents accidents els passats anys a la 
nostra ciutat. 
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Les línies d’alta i mitja tensió que passen per zones habitades a Rubí són un greu 
problema històric que no s’ha resolt en les últimes dècades:  

A Can Vallhonrat tenim línies de 110 KV i de 220 KV, a Can Fatjó una línia de 220 KV, 
a Ca n’Alzamora una línia de 110 KV, al 25 de Setembre una línia de 110 KV, al carrer 
Segre-Avinguda Astronomia una línia de 110 KV, a Ca n’Oriol una línia de 110 KV i a 
Castellnou una línia de 220 KV. També tenim línies d’alta i mitja tensió als polígons: a 
Can Jardí dues línies de 220 KV i dues línies de 110 KV, a Cova Solera una línia de 
220 KV o a Rubí Sud una línia de 66 KV. 

Igualment discorren per zones naturals línies de Molt Alta Tensió (MAT) per la Serra 
de l’Oleguera i la Serra de Can Riquer, o de mitja tensió a Can Roig i Can Aguilera, 
entre altres. 

Des dels anys noranta s’han fet diversos estudis i projectes que recullen aquesta 
problemàtica: l’any 1995 a “l’estudi de sòl no urbanitzable”, l’any 1997 en el “Pla 
estratègic de Rubí”, l’any 1999 en el Pla d’Acció Ambiental de l’Auditoria municipal de 
Rubí, l’any 2002 a “L’estudi tècnic i d’impacte ambiental de les línies d’alta tensió a 
Rubí”, realitzat per la Universitat Politècnica de Catalunya (UPC), entre altres estudis. 

Al mateix temps, el Ple municipal de l’Ajuntament de Rubí, ha acordat durant els últims 
quinze anys diversos acords, com per exemple:  

- El 17 de novembre de 2000, el Ple va aprovar per unanimitat, la “Moció de la 
Junta de Portaveus sobre les línies elèctriques d’alta tensió”, a instància de la 
Comissió Cívica contra les línies d’Alta tensió a Rubí (CCLAT). Posteriorment, 
el 14 de febrer de 2001, es va signar la Declaració Política i social per a la 
resolució de les problemàtiques associades a la xarxa elèctrica de Rubí, amb el 
suport de tots els grups polítics i del Síndic de Greuges de la ciutat. 
 

- El 21 de setembre de 2001, el Ple va aprovar per unanimitat la “Moció 
d’urgència de la Junta de Portaveus contra les línies d’Alta Tensió de Rubí”, a 
instàncies de la CCLAT, davant l’accident ocorregut el 14 de desembre de 
2001 a l’Avinguda de Can Fatjó. 
 

- El 29 de gener de 2004 el Ple va aprovar per unanimitat, la “Moció de la Junta 
de Portaveus sobre les línies elèctriques”, a instància de la CCLAT. 
 

- El 25 de juliol de 2005 el Ple va aprovar per unanimitat, la “Moció sobre la 
presentació d’alꞏlegacions a la proposta del Pla d’Energia de Catalunya”, a 
instància també de la CCLAT. 
 

- El 29 de setembre de 2016 es va aprovar per Junta de portaveus, la moció 
presentada inicialment pel grup municipal de Veïns per Rubí per “impulsar la 
retirada o modificació de les línies elèctriques que passen pel nucli urbà”. 
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També es van aprovar altres acords polítics municipals i supramunicipals, entre els 
que volem destacar la “Declaració de Rubí”, impulsada per l’Ajuntament de Rubí, 
signada el 20 de febrer de 2002 per representants de més de setanta ciutats, en favor 
d’un nou model energètic amb un paper més actiu de les administracions locals, i en la 
qual es reclamava al govern de la Generalitat que iniciés un procés de negociació amb 
les empreses elèctriques, per tal que un termini no superior a deu anys les línies 
elèctriques que passessin pels nuclis urbans dels municipis, i per tant, que suposessin 
un risc per la salut de les persones, fossin desviades o soterrades. 

 

Cal recordar també els accidents relacionats amb la presència de línies elèctriques al 
nostre municipi:  

- El 14 de desembre de 2001, a l’Avinguda Can Fatjó va caure un cable de la 
línia de 220 KV al costat de l’entrada de l’IES Duc de Montblanc, que va deixar 
gran part de la província de Barcelona sense electricitat, motiu pel qual la 
Comisión Nacional de la Energía (CNE) va expedientar a Red Eléctrica 
Española per infracció “greu”, ja que aquesta va ser requerida anteriorment pel 
mal estat de les seves instalꞏlacions a Rubí. 
 

- El 4 d’octubre de 2004, a l’Avinguda Electricitat es va produir un important arc 
voltaic sota la línia de 220 KV provocant una forta explosió al costat d’una 
parada d’autobús urbà. 
 

- També va ser notícia en el seu moment la caiguda de dos cables a l’Av. de les 
Flors i l’explosió d’un transformador a l’Av. Pep Ventura l’agost del 2003. 
 

De la mateixa manera també es poden constatar l’incompliment de promeses i 
projectes de millora previstos, com el canvi de les torres de suport de la línia d’Alta 
Tensió de l’Avinguda Electricitat, com a mesura temporal, la proposta d’unificació de 
les dues subestacions de Can Jardí i Can Pi de Vilaroch, el desviament de la línia de 
l’Avinguda Can Fatjó, etc. 

Volem destacar també, que el 12 de maig de 2006, es va signar un acord entre 
l’Ajuntament de Rubí, l’Institut Català de l’Energia (ICAEN), depenent de la Generalitat 
de Catalunya i Red Eléctrica de España, pel qual, segons el Pla d’Energia de 
Catalunya 2006-2015, indica la conveniència de desplaçar o soterrar els trams de 
línies elèctriques d’alta tensió que passen per zones urbanes, i que, entre aquestes 
línies té un impacte significatiu sobre l’entorn urbà residencial, la línia de 220 KV que 
passa per l’Avinguda de Can Fatjò. En aquest conveni de cooperació s’establia el 
repartiment de treballs i despeses entre els tres organismes. Aquest conveni no s’ha 



   
 

4 
 

complert, i ICAEN ha volgut de forma unilateral deixar sense efecte el conveni i no 
complir amb els seus compromisos. 

Després de l’aprovació de la moció de 2016, es va crear la Comissió d’energia 
municipal, on s’ha treballat especialment el desviament de la línia del 220 KV que 
passa pels barris de Can Fatjó i Sant Jordi Parc: donat que l’ICAEN va decidir no 
complir la seva part del conveni, la situació ha portat a que el propi Ajuntament hagi 
encarregat a REE l’estudi pel projecte de desviament de les línies que travessen Can 
Fatjò i Sant Jordi Parc, entenent que cal atendre aquesta reivindicació històrica, al 
temps que es segueix reclamant el compliment de l’acord de 2006 per totes les parts.. 

A més de la línia de Can Fatjó, com hem indicat anteriorment, tenim més línies d’Alta 
Tensió que tenen el seu traçat en trams urbans (Can Vallhorant, Vint-i-Cinc de 
Setembre, Sector Z, Ca n’Oriol o Ca n’Alzamora). Els ajuntaments, en general, no 
tenen la capacitat econòmica per assumir la modificació d’aquestes línies i, com s’ha 
fet en altres municipis, és imprescindible el suport tècnic i econòmic d’altres 
administracions: moltes de les línies desviades s’han finançat entre l’Administració de 
l’Estat, les Comunitats Autònomes, els Ajuntaments, i les empreses propietàries de les 
línies. 

 

 

Per tot això, el Grup Municipal VR proposa al Ple els següents, 

 

ACORDS 

 

1- Continuar reclamant a l’ICAEN el compliment dels seus compromisos adquirits 
en el conveni de cooperació pel desplaçament de la línia de 220 KV, Can Jardí 
– Mas Figueres, en el tram que transcorre per l’avinguda Can Fajtó en el terme 
municipal de Rubí, signat el 12 de maig de 2006. 
 

2- Instar a l’Administració de l’Estat, a la Generalitat de Catalunya i a les 
empreses propietàries de les línies elèctriques d’Alta Tensió a desenvolupar 
processos de colꞏlaboració tècnica i econòmica amb l’Ajuntament de Rubí per 
modificar les línies d’Alta Tensió que afecten nuclis del municipi habitats. 
 

3- Traslladar aquests acords al Ministeri per a la Transició Ecològica i el Repte 
Demogràfic, a la Conselleria d’Acció Climàtica, Alimentació i Agenda Rural, als 
grups polítics del Congrés, del Senat i del Parlament de Catalunya, així com a 
les empreses propietàries de les línies d’Alta Tensió instalꞏlades al municipi de 
Rubí. 
 


